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Győztes csak a beteg lehet 
Olvasom tegnapi lapunkban a dr. Szabó Zoltán professzorral 

készített interjút. Az első magyar szívátültetést végző orvoscsoport 
vezetője az MTI munkatársának kérdésére: „Hány orvoscsoport van 
az országban, amelynek jogosítványa van az efféle műtétekhez?", azt 
a válaszolta: ismereteim szerint Szegeden dolgozik még hasonló 
csoport, de mi jobb infrastrukturális körülményekkel rendelkezünk." 

A szegedi lokálpatrióták némelyike lekicsinylést vél kiolvas-
hatónak ebből a mondatból. Jómagam viszont már azt is pozi t í -
vumként értékelem, hogy annyi rádió- és tévériport, újságban meg-
jelent interjú után végre Szeged neve is megemlíttetik, mint ahol 
szintén vannak efféle beavatkozás elvégzésére alkalmas szakemberek. 

A napokban közöltük a Kovács Gábor professzorral készített 
interjúnkat, amelyből kiderült: két-három éve a szegedi szívsebészek 
is készek a szívátültetés elvégzésére, az erre kijelölt két betegnek 
azonban alkalmas donor híján kellett meghalnia. 

Kovács professzor megerősí tet te budapesti kollégája állítását: 
sa jnos valóban rosszabbak Szegeden az infrastrukturál is körül-
mények, mint az ország más szívsebészeti osztályain. Pesten 11 
m ű t ó h e l y i s é g van , D e b r e c e n b e n most ép í t i k a n e g y e d i k e t , a 
SZOTE-n - a mintegy tízéves harc ellenére - mind ez ideig csak 
egyetlen egy fogadja a szívbetegeket. Mégis, megfelelő donor esetén 
elvégezték volna itt is a szívátültetést a rászoruló betegeken. 

Mindez azonban mitsem változtat a tényeken. A városzere tó 
szegedi polgárnak bele kell nyugodnia: nem azé az érdem, aki készül 
a hálóba röpíteni a labdát - véli a szegedi professzor - , hanem azé, 
aki be is rúgja a gólt. Hiába a stanfordi munkacsoport dolgozta ki 
évekig tartó munkával a szívátültetés minden csínját-bínját, a babér a 
vakmerő Bemard professzoré, aki Dél-Afrikában neki is vágott a 
műtétnek. 

Mi mást tehetnénk itt Szegeden? A várakozó betegeknek megfelelő 
donor t és ú j műtőt k ívánunk . A szakembergárda készen áll a 
segítségre, versenyen kívül: itt győztes csak a beteg lehet. 

CH. Á. 

Jegyzőváltás Pusztaszeren 
Új jegyzőnek szavazott bizalmat 

január 13-án a pusztaszeri képvi-
selő-testület. A megüresedett állás 
betöl tésére ketten pályáztak, dr . 
Juhász Gábor és Vinnai Gyula. A 
t e s t ü l e t e g y h a n g ú s z a v a z á s s a l 
Vinnai Gyulát választotta meg a 
h iva t a l i r á n y í t ó j á v á , aki t u l a j -
donképpen hazajö t t , hiszen ko-
rábban. több mint t íz esztendeig 

v b - t i t k á r k é n t t e v é k e n y k e d e t t a 
faluban. 

A jegyző kinevezését követően a 
község idei költségvetéséről foly-
tattak eszmecserét a képvise lők, 
majd 30 ezer forintot ajánlottak fel 
az önkormányzat vagyonából az 
„Életveszélyesen beteg gyerekekért" 
alapítvány javára. 

Hírtábla 
Fotóját már tavaly közöltük, a fesztivál lázában égve, az önkormányzat 

hőmérséklete viszont kevésbé volt emelkedett , így a szegediek csak 
fényképről , de nem az utcákon ismerkedhettek a valóban dekoratív 
hirdelóoszlopokkal, amelyek egyébként szemétgyűjtő kosarakkal vannak 
egybeszerkesztve , s amelyeknek jelenléte immár huzamosabb ideje 
szembeötlő a városban. Mint annak idején írtuk, ingyen hirdethetnek 
rajtuk gazdái, feltéve, ha a hulladékkosár környékét rendben tartják. 
Akkori hírünk mára nyerte el értékét: a városgondnokságon a minap 
b í r á l t á k el az e r r e v o n a t k o z ó p á l y á z a t o k a t . M e g t u d t u k azt is, 
ö n k o r m á n y z a t i l l e t é k e s s z e r v e ezen tú l s z i g o r ú a n m e g b ü n t e t i a 
jogosulatlan hirdetőket. 

A kilátás feltételei 
A Délmagyarország eg ' ;k szá-

mában olvasói levél j e len i meg 
„Toronykilátó" c ímmel , melyben 
í rója az i l letékes válaszát vár ja: 
miért nem lehet felmenni a dóm 
tornyába? Mint illetékes plébános 
a következőket tudom válaszolni: 

Legkönnyebb a válasz a Tisza 
felőli toronnyal kapcsolatosan. Ez 
sohasem szolgált kilátóul. Ugyanis 
az épí tkezés fo lyamán, amikor a 
Hősök harangjának beszerzésére 
ke rü l t so r , a h a r a n g s z o b á t ó l a 
lépcsőrendszert lebontották, hogy a 
terjedelmes harang a hozzá tartozó 
szerkezet tel e l fé r jen és megszó-
laltatásához elegendő hely legyen. 
A k ó r u s s z i n t j é t ő l é n e k k a r i és 
z e n e k a r i p r ó b a t e r m e k v a n n a k 
kialakítva, melyek egy kivételével 
hos szú é v e k e n át a s z a b a d t é r i 
já tékok részére ruhatárként szol-
gáltak. Ezt 1990. november l-jével 
k iü r í t e t t ék és azóta az egyház-
község cserkészcsapatának ott-
hona, m ive l e g y h á z k ö z s é g ü n k 
Dugonics téri székháza a mai napig 
nem került vissza az egyházközség 
jogos tulajdonába. 

A város felőli torony, melyben a 
levél í r ó j a is j á r t , m é g t ö b b 
prob lémát hordoz magában . Az 
első, amit meg kell jegyezni, hogy 
kifejezetten ez sem épült kilátónak. 
A belsó lépcsórendszer inkább a 
műszaki fe l jutás t teszi lehetővé, 
mint tömeges toronylátogatást. A 
második vi lágháború végén ez a 
torony is megsérült, mivel katonai 
megfigyelőhely volt és bár belövést 
a T i s z a f e l ő l i t o rony k a p o t t , a 
széthulló repeszdarabok már ebben 
a toronyban okoztak sok helyen 
sérüléseket. Ezek egy része a felső 
l é p c s ő s o r o k a t is m e g s é r t e t t e , 
m e l y e k e g y é b k é n t is g y e n g e 
anyagból készül tek és a bennük 
l évő v a s s z e r k e z e t e rősen ko r -
rodálódott. Ennek ellenére évekig 
fel lehete t t menn i . A bezárás ra 
végül is az adott okot, hogy széles 
lépcsőzet csak a toronyóráig van 
k i ép í t ve . Onnét - megin t a ha -
rangok miat t - csak szűk csiga-
lépcső, melyen két személy nem fér 
el egymás mellett. így a feljutást a 
harangok fölötti erkélyig csak úgy 
tud tuk b i z t o s í t a n i , hogy 50 

FOTÓ: SOMOGYI KÁRÓLYNÉ 

személyt engedtünk fel 10 percre, 
ez a fel és visszaúttal 20 perces 
váltást jelentett . Ugyanakkor lent 
már több százan várakoztak, vagy 
már az óraszobában, melynek nincs 
ab l aka , tehát nem lehet k i lá tn i , 
vagy még lent a bejáratnál. Ezek 
türelmetlenkedtek, őreinket inzul-
t á l t ák , az ú tból f é l r e l ö k t é k és 
e l i ndu lva a c s iga l épcsőn már a 
l e fe lé j ö v ő k k e l ke rü l t ek ö s s z e -
ütközésbe. Igy a balesel- és élet-
veszélyt elsősorban ez jelentette. A 
felső erkélytől a továbbjutás még 
komplikál tabb, hiszen a háborús 
sérülések ezen a részen vannak. 
Ezeket helyre kell állítani, az ott 
l évő ny í lászáróka t is f e l ú j í t an i , 
hogy a g a l a m b o k a t ki l ehessen 
rekeszteni. Ugyanis - bár évente 
l ehorda t juk ü rü léküke t - mégis 
nagy mennyiség gyűlik össze. 

Ezenkívül a dóm nem rendel-
kezik megfelelő raktárhelyiségek-
kel. Sokáig az altemplom egy része 
szolgált erre. de miután ez nem volt 

kegye l e t e s do log az ott n y u g v ó 
halot takkal kapcsola tosan , é s a z 
elmúlt évben ezt is rendbe kellett 
tenni, így most megfelelő helyiség 
h í j á n a t o r o n y e g y e s s z i n t j e i 
szolgálnak raktárként, valamint a 
k a r b a n t a r t ó k m ű h e l y e k é n t . E z 
p e d i g - r e m é l e m m e g é r t i k -
egyelőre fontosabb, mint kilátónak 
üzemeltetni . Hiszen a dóm külső 
tatarozása már nem tűrt halasztást. 
Ötödik éve tart és még az 1 9 9 2 - e s 
e sz tendő szükséges ahhoz, hogy 
magán a templomépületen köriil-
é r jünk . Ezután következik a két 
nagy t o r o n y k ü l s ő és b e l s ő 
rendbetétele. Az 1986-ban készült 
k ö l t s é g v e t é s a ké t t o r o n y r a 15 
millió forintot irányzott elő épp-
úgy, mint ugyanennyit a templom-
hajókra. Nagyon szeretném kihang-
súlyozni, hogy az eddigi tatarozás-
ra sehonnét egy fillér támogatást 
nem kaptunk: sem az államtól, sem 
a volt t anács tó l , még kevésbé a 
mostani önkormányzat tó l , sem a 

műemlék-felügyelőségtől (hiszen a 
dóm még nem műemlék). Ezt nem 
a fent i s z e r v e k f e l é v a l ó táma-
dásként írom. hanem szeretném, ha 
az olvasó(k) tisztán lámák, milyen 
gondokkal küzdünk, milyen anyagi 
n e h é z s é g e k e lő t t á l lunk napról 
napra. Hiszen amikor egyik hónap 
v é g é n k i f i ze t jük a munkásokat , 
n e m t u d o m , h o g y a k ö v e t k e z ő 
hónap végén is tudunk-e fizeti. És 
még i s évente kb. 3 mi l l ió értékű 
tatarozás fo ly ik , igaz , e g y része 
mindig társadalmi munkában. 

Mikorra lesz tehát toronykiláló 
é s m i l y e n k ö l t s é g g e l ? Ennek a 
következők a feltételei: 

Az önkormányzat adja vissza a 
p l é b á n i a h e l y i s é g e i t , ami t az 
Ügyvédi Kamara használ, a JATE 
pedig az egyházközség Dugonics 
téri s zékházát . A k k o r e l tudjuk 
helyezni a dóm pincéjében működő 
Szent Imre ifjúsági klubot alkal-
masabb helyre, és oda tudjuk vinni 
a raktárakat é s a m ű h e l y e k e t : a 
tornyok rendbehozása, me lyeket 
l e g h a m a r a b b 1 9 9 3 - b a n tudunk 
elkezdeni: ekkor tervbe venni egy 
gyorsfelvonó beépítését é s ezzel a 
b i z t o n s á g o s é s g y o r s f e l j u t á s t 
biztosítani. 

Kérdés volt még , hogy mindez 
mennyibe kerül? Ki tudná ezt ma 
pontosan m e g m o n d a n i ? D c erre 
éppúgy kellene 40-50 millió, mint a 
postatoronyra tervezett kilátóhoz. 
Ki biztosítja mindezt? Önerőből ezt 
mi m e g v a l ó s í t a n i n e m tudjuk , 
hiszen ehhez anyagi f o n á s csak a 
hívek adománya . Ebből v i s zont 
i l y e n n a g y beruházás t m e g v a -
lós í tani nem lehet , h i szen ennél 
s o k k a l f o n t o s a b b az o r g o n a új 
játszóasztalának beszerzése , ami-
hez 125 ezer márka (kb. 6 mi l l ió 
forint) kellene. 

G o n d o l t u n k már arra. h o g y 
létesítünk egy „Dóm alapítványt" 
erre a célra. Ha lenne nagyle lkű 
a l a p í t v á n y t e v ő é s m é g i n k á b b 
b e f i z e t ő k , k é s z s é g g e l f ogadjuk 
segítségüket. 

ÁBRAHÁM ISTVÁN 

„Maradjon a 3-as villamos" 

Rendszerváltás - átszállási lehetőséggel 
Kovács Márton ügyvivő érvelé-

sében a Dél terv 1991-es t anu l -
m á n y á r a h i v a t k o z i k , a m e l y n e k 
tömegközlekedési fe jezete beve -
ze tő jében leszögezi : a 3 -as és a 
4-cs v i l l amosvonal további két-
v á g á n v ú s í t á s a s z ü k s é g e s , „ami 
nélkül a villamoshálózat félkarú, 
hálózati szempontból hiányos, nem 
teljes értékű lenne". Vagyis a 3-as 
vonalon a v i l l amos fo rga lom le-
állítása tovább rontaná a villamos-
ú z e m g a z d a s á g o s s á g á t . A 3 - a s 
v i l l a m o s u t a s f o r g a l m a azá l t a l 
c s ö k k e n t , hogy a ..városnéző, 
háztól házig szállító" 3 5 , ö s 
autóbuszjárat vele párhuzamosan 
közlekedik Véleményük szerint az 
autóbuszt kell ezen az útvonalon 
megszüntetni . Ezáltal a vi l lamos 
kihas/nallsága jelentősen javulna, 
hiszen a villamos egyedül is képes 
volna a tömegközlekedés i igény 
kielégítésére. Amennyiben a 35-ös 
autóbusz járatot iktatják ki. és nem 
indítanak újabb I0Y járatot, úgy a 
tervezett megtakar í tás biztosítva 
lesz Nem szabad figyelmen kívül 
hagyni azt sem. hogy a vi l lamos 
költségében a pálya fenntartásának 
költségei is benne foglaltatnak, míg 
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A tömegközlekedés fejlesztése városunkban időszerű feladat. 
Így gondolkodik az önkormányza t s a zöld párt is. A különbségek 

az út i rány megjelölésében vannak: előbbi - elsősorban takarékossági 
szempontoktól vezetve - az autóbuszközlekedés bővítése felé 

haladna, a zöldek" szerint a fejlesztést főleg a villamos és trolibusz 
részarányának növelésével kívánatos megvalósítani, hogy a levegő 

szennyezése a városban és főleg a Belvárosban csökkenjen. 

az autóbusz külön költséghelyen 
további útjavítási és felújítási pénzt 
is igényel. 

Mindezeket figyelembe véve a 
k é t v á g á n y ú v i l l a m o s k i é p í t é s e 
indokolt a Somogyi utcától a textil-
művek ig. Ez. a r e k o n s t r u k c i ó 
valóban sok pénzbe kerülne, dc a 
3-as villamos jelenlegi állapotában 
is biztosítani tudja a 10 perces 
követési időt. A nyugat i o r szá 
gokban már fe l i smer ték a villa-
mosközlekedés előnyeit, rencszán 
szat éli a villamos. Nagy tömegeket 
képes mozga tn i , közúton előnyt 
élvez, olcsó üzemű, kényelmes sih. 

A „ z ö l d e k " e g y e t é r t e n e k a 
lakossági törekvésekkel, amelyek 
sze r in t a Ká lvá r i a s u g á r ú t o n a 
v i l l amos t f e j l e s z t e n i , é s nem 
m e g s z ü n t e t n i ke l l . e zá l t a l is 
csökkentve a város levegőszennye-

zését. Nem szabad megfeledkezni 
ar ró l s em, hogy a v i l l a m o s az 
i d ő s e b b e k n e k , a m o z g á s u k b a n 
kor lá tozo t t aknak k é n y e l m e s e b b 
utazást biztosít, mint az autóbusz. 
A lakossági igényeket is szem előtt 
tartva támogatják a 3-as villamos 
Somogyi utcai szakaszának újra-
megnyitását. mive l a v á r a k o z ó 
gépkocsiknak a környéken (Toldi 
u„ Jókai u.. Dugonics tér) elegendő 
parkolóhely áll rendelkezésükre, és 
így a 3-as és az l-cs villamos kö-
zött közvetlen átszállási lehetőség 
volna, melynek az idős korosztály 
örülne igazán. Ez még pénzbe sem 
kerülne. 

Gazdaságossági és környezet-
védelmi aggályaik mellett közle-
k e d é s s z e r v e z é s ! p r o b l é m á k is 
m e g fog a I m a z ó d n a k. K ieme l t en 
emlí t ik a rossz átszállási lehető-

ségeket: a Nagykörút és a sugár-
utak kereszteződésénél csak hosz-
szas gya log lássa l , ese t leg rend-
őrlámpák sorozatán át jutva lehet 
megközel í teni az átszállási pon-
toka t : az 5 -ös . l - c s . 9 - c s t rol i 
megállójába tért be régen az .VA-s 
is a Bartók téren - ma az Alpesi 
söröző elé kanyarodik. Kivétel a jó 
példa: a Centrum Áruház előtt a 
buszokról könnyű átugrani a 4-es 
villamosra. Ügyes megoldás az is. 
hogy a Szeged környéki falvakba 
(Szőrcgre, Dorozsmára, Gyálarétre 
s tb . ) i n d u l ó j á r a t o k s z á m á r a 
deccntrumot hoztak létre a Mars 
téren. Ezt a pontot a trolik ragyo 
góan kiszolgálják, az autóbuszokat 
fölösleges a Belvároson kcrcs/iiil 
e l ju t ta tn i az emlí te t t helyekre 
megfe le lne erre a célra a Nagy-
körút é s az új h íd . A 6 0 - a s r a 
például ál lehetne szállni a troliról 
a Sportcsarnoknál , ha mindket tő 
erre já rna : előbbi az ú j hídon ál 
közlekedhetne, utóbbi a Székely 
soron indulhatna vissza a régi híd 
felé. 

O.J 

Költségtérítést kér 
a vízmüvek 

A Szegedi V í z m ű v e k és Fürdők még az ö n k o r m á n y z a t t ava ly i 
költségvetésének elkészítésekor kérelmet nyújtott be. melyben a fur-
dőtámogatáson kívül kérte a város felszíni vízelvezetésének díját : 34 
millió forintot. Ha ezt a pénzt megkapja a vállalat, hozzákezdhetett volna 
néhány, funkcióját már csak részben betöltő záporvízlározó és csatorna 
f e n n t a r t á s á h o z . Pé ldáu l a ha t t ya s i z á p o r v í z c s a t o r n a i s z a p j á n a k 
eltávolításához, a tarjáni záportározó felújításához. Ám c munkálatok 
elmaradtak... 

A csapadékvíz elvezetésének évi - akkor vá rha ló - 15.9 millió forintos 
köl tségéből 5.6 mi l l ió forintot kapott a v í z m ű v e k , „ n e v e s í t v e " az 
energiaköltségekre. Már a támogatás odaítélésekor egyértelmű volt. hogy 
ez a pénz az összes , f e lmerü lő köl t ség e l l en té te lezésé re n e m lesz 
e l e g e n d ő . (Az e n e r g i a k ö l t s é g a f e l s z í n i v í z e l v e z e t é s e l s z á m o l t 
összegeinek csak egy része, ezen túl el kell számolni meg amortizációt is 
mind a c s a t o r n á k , mind az á t e m e l ő t e lepek e s e t é b e n . ) E b b e n a 
helyzetben a vállalat csak a folyamatos karbantartási munkákat láthatta 
cl, melyek a vízellátás biztonságát és zavartalanságát szolgálták, olyan 
feladatot tehát nem végzett, melynek elhagyásával költségeit csökkenteni 
tudta volna Igy a v i / c s s z e n n y v í / á g a z a l v e s z t e s é g e vá rha tóan 
meghaladja a IS milhó forintot, s ennek hatásaként v.illalaii szinten is 
veszteség „ígérkezik' Hacsak. 

A vállalat a közelmúltban kérelmet adott he az önkormany/alhoz. tíz-
millió forintos költségtérítéshez várva jóváhagyási a közgyűlési ól. Ha 
m e g k a p n á , t ava ly i g a z d á l k o d á s a n e m lenne v e s z t e s é g e s . A 
csapadékvíz-elvezetés költségeinek önkormányzali megtérítését a vállalat 
felügyclóhizollsága. s a városfejlesztési é s üzemeltetési hi/oTiság is 
indokoltnak tartotta. Utóbbi bizottság múlt heti ülésen határozott úgy. 
hogy a január i közgyűlésnek e l fogadás ra a j án l j a a t ízmi l l ió forint 
kifizetését a meg tavalyi maradvány terhére. 


